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editorial 

PORTALET 

Una mort ignominiosa 
Passades algunes setmanes dels dolorosos successos que trasbalsaren el País 

Basc i tot l'Estat espanyol, recuperada la calma necessària per no caure en actituds 
comprensiblement viscerals, potser sigui un bon motnent per reflexionar. 

La primera cosa que s'ha posat en evidència és la unanimitat absoluta en el rebuig 
a tota forma de violència per a la reivindicació de drets individuals i col·lectius, quan 
es compta amb la via democràtica per a plantejar-los. Tot i els defectes del sistema, que 
a Espanya encara ha d'assolir la maduresa necessària, aquest és l'únic que permet d'anar 
abastant el major grau de llibertat a les persones i als pobles. D'aquí que, accions com 
l'assassinat d'Angel Blanca, resultin del tot inadmisibles i fereixin el teixit social sense 
excepcions. 

En segon lloc hem de deixar constància, com a signe moh positiu, el sentiment 
de solidaritat que, des de tots els racons de l'Estat, es va manifestar, primer exigint la 
llibertat d'Angel Blanca i després plorant la seva mort. Recordam distints actes de les 
festes del Carme, certament emotius, o la concentració a la plaça des Sitjar, com a 
mostres a nivell local del recolzament a una família i a una comunitat sacsejades pel 
terrorisme. 

Al costat d'aquestes sinceres i espontànies demostracions de ràbia, impotència 
i dol, però, hem de constatar també, per desgràcia, l'oportunisme dels nostàlgics de 
dictadures feliçment superades. Aprofitant la tensió generada, no mancaren consignes 
de caire uhradetrà que reivindicaven la pena de mort o el linxament de tot allò que no 
s'amotlla a una visió autoritària i espanyolista de l'Estat. Les octavetes denunciant 
alguns pacifistes de Ciutat com a pressumptes simpatitzants d'H.B. o els crits de "a por 
ellos", ''hijos de puta", "pena de muerte", etc. no feien sinó fomentar la crispació i 
l'enfrontament social. 

D'aquest clima no se n'escapà ni el mateix Felipe Gonzalez, qui va fer unes 
declaracions que podem titllar de desafortunades, en relacionar el dret inalienable de 
tot poble a l'autodeterminació (reconegut per les Nacions Unides) amb la neteja ètnica. 
A l'altre costat de l'espectre polític, el PP ha intentat capitalitzar aquest lamentables 
esdeveniments en benefici propi i, i ara, fins i tot, sembla dispost a introduir reformes 
legislatives de dubtosa constitucionalitat. De sobte, a uns i altres se'ls ocorr que algunes 
lleis necessiten esser reformades i la via de la repressió sembla l'única ahemativa que 
es té a mà. Fins i tot el premi Nobel de la Pau, Pérez Esquive!, s'ha mostrat crític vers 
aqeustes reaccions. En aquest sentit, l'actitud més noble que els partits podrien adoptar 
seria la de no fer ús partidista i interessat de tan lamentables successos. 

Des de Cap Vermell ens afegim al dolor general i feim vots per la definitiva 
pacificació d'Euskadi, fent servir tots els mecanismes que la Constitució posa en mans 
de l'Estat. Sense caure, però, en temptacions venjatives ni ficar en el mateix sac els qui, 
també amb tot el dret, defensen ahematives nacionalistes en el marc de la llei i a partir 
del diàleg i la convivència. 
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editorial 

PORTALET 

Una mort ignominiosa 
Passades algunes setmanes dels dolorosos successos que trasbalsaren el País 

Basc i tot l'Estat espanyol, recuperada la calma necessària per no caure en actituds 
comprensiblement víscerals, potser sigui un bon moment per reflexionar. 

La primera cosa que s'ha posat en evidència és la unanimitat absoluta en el rebuig 
a tota forma de violència per a la reivindicació de drets individuals i <::<>l·lectius, quan 
es compta amb la via democràtica per a plantejar-los. Tot i els defectes del sistema, que 
a Espanya encara ha d'assolir la maduresa necessària, aquest és l'únic que permet d'anar 
abastant el major grau de llibertat a les persones i als pobles. D'aquí que, accions com 
l'assassinat d' AngeLBlanco, resultin del tot inadmisibles i fereixin el teixit social sense 
excepcions. 

En segon lloc hem de deixar constància, com a signe molt positiu, el sentiment 
de solidaritat que, des de tots els racons de l'Estat, es va manifestar, primer exigint la 
llibertat d'Àngel Blanca i després plorant la seva mort. Recordam distints actes de les 
festes del Carme, certament emotius, o la concentració a la plaça des Sitjar, com a 
mostres a nivell local del recolzament a una familia i a una comunitat sacsejades pel 
tem~risme. 

Al costat d'aquestes sinceres i espontànies demostracions de ràbia, impotència 
i dol, però, hem de constatar també, per desgràcia, l'oportunisme dels nostàlgics de 
dictadures feliçment superades. Aprofitant la tensió generada, uo mancaren consignes 
de caire ultradetrà que reivindicaven la pena de mort o el linxament de tot aUò que no 
s'amotlla a una visió autoritària i espanyolista de l'Estat. Les octavetes denunciant 
alguns pacifistes de Ciutat com a pressumptes simpatitzants d'H.B. o els crits de "a por 
ellos", ''hijos de puta", "pena de muerte", etc. no feien sinó fomentar la crispació i 
l'enfrontament social. 

D'aquest clima no se n'escapà ni el mateix Felipe Gonzalez, qui va fer unes 
declaracions que podem titllar de desafortunades, en relacionar el dret inalienable de 
tot poble a l'autodeterminació (reconegut per les Nacions Unides) amb la neteja ètnica. 
A l'altre costat de l'espectre polític, el PP ha intentat capitalitzar aquest lamentables 
esdeveniments en benefici propi i, i ara, fins i tot, sembla dispost a introduir reformes 
legislatives de dubtosa constitucionalitat. De sobte, a uns i altres se'ls ocorr que algunes 
Ueis necessiten esser reformades i la via de la repressió sembla l'única alternativa que 
es té a mà. Fins i tot el premi Nobel de la Pau, Pérez Esquivel, s'ha mostrat crític vers 
aqeustes reaccions. En aquest sentit, l'actitud més noble que els partits podrien adoptar 
seria la de no fer ús partidista i interessat de tan lamentables successos. 

Des de Cap Vermell ens afegim al dolor general i feim vots per la definitiva 
pacificació d'Euskadi, fent servir tots els mecanismes que la Constitució posa en mans 
de l'Estat. Sense caure, però, en temptacions venjativesnifi.car en el mateix sac els qui, 
també amb tot el dret, defensen alternatives nacionalistes en el marc de la llei i a partir 
del diàleg i la convivència. 
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Plaça 
des 

Sitjar 

MANIFESTACIÓ 
El nostre poble, com a la resta d'Espanya, va 

reaccio~ar, després de l'assassinat del regidor del PP, 
MiguelAngel Blanco, i hovafer en forma de concentració 
a la plaça des Sitjar. El bade va llegir un comunicat 
subscrit per tots els grups polítics representats a 
l'Ajuntament. El clima fou de calma i d'emoció, davant 
aquesta tragèdia que ens sacsà a tots. També durant les 
festes del Carme proliferaren els llaços blaus i es feren 
rrúnuts de silenci a distints actes. 

SERENATES D'ESTIU 
Amb el concert de l'Ensemble de Percussió de 

Palma, el dia 31 de juliol es posà punt i final a les X 
Serenates d'Estiu, organitzades per Joventuts Musicals, 
amb un èxit notable tant artístic com de públic. Com 
cada temporada, el sostre ha quedat molt alt i el repte, per 
a futures edicions, ben difícil. Amb tot, aquest és un 
aconteixement musical ja perfectament consolidat, que 
s'ha anat guanyant un merescut prestigi i s'ha situat entre 
els més importants de l'illa. 

El programa d'aquest any combinava les més 
variades tendències musicals i bé es pot dir que n'hi hagué 
per a tots els gusts. Així, des de la intervenció del magnífic 
baríton Simon Estes, passant pel viloncel de Julian Lloyd 
W ebber o el piano d'Eulàlia Solé, fins al Logos Ensemble 
i l'esmentat Ensemble de Percussions, el panorama traçat 
abastà des de Bach a Frank Zappa i John Cage. Enrrúg, 
posau-hi el que valgueu. 

Enhorabona per aquest desè aniversari, una mena 
de majoria d'edat encoratjadora. Ja esperarn, amb il·lusió, 
el programa de les XI Serenates. 

ACCIDENTS 
Lamassificació turística comporta, amés de moltes 

altres coses, un augment considerable de la inseguritat 
ciutadana i de les situacions de risc. A ningú no li escapa 
que el perfil del turista que ve per aquí ha canviat 
considerablement, molt especialment els mesos de juliol 
i agost, en què les colles de gent jove són les que ocupen 
nmajoritàriament els establiments hotelers. 

Fruits d'aquesta situació, entre la inconsciència i 
l'abús de l'alcohol, podríem trobar, segurament, les 
causes dels dramàtics aconteixements que es varen viure 
el dia 25 de juliol a un hotel de la platja de Son Moll, en 
què dos joves alemanys, de 19 i 23 anys, van perdre la 
vida en caure de les balconades de les seves habitacions, 
en sengles accidents sense connexió, segons sembla. 

Arreu de Mallorca, lamentablement, aquests 
successos i d'altres igualment violents, es van convertint 
en massa quotidians i que, per res, podem associar a la 
qualitat de vida a què aspiram. 

TEATRE INFANTIL 
Com a devolució de la visita feta pel Taller de 

Teatre de s'Alzinar a Eivissa, el passat dia 26 de juliol ens 
visità el grup Es Cubells de Sant Josep, oferint, junt al 
grup local, una actuació al Teatre Principal, en el marc 
d'una jornada de convivència d'aquests aprenents 
d'actors .. 

PlAÇA DE L'ORIENT 
Després de la recollida de firmes per a la 

peatonització, i després que l'Ajuntament encarregàs un 
projecte per a la seva remodelació, la plaça de l'Orient 
torna a ser actualitat per un altre motiu: l'ocupació d'un 
espai públic com a terrassa d'un bar. Es· tracta del que 
coneixem com a s'Abeurador, on últimament s'hi havia 
instal·lat una marquesina per a esperar l'autobús de línia. 
Aquest fet ha estat aprofitat pels grups del'oposicióa 
l'Ajuntament per demanar des de la dirrússió del batle (de 
part del PSOE) fins a un reglament d'ocupació de les vies 
públiques (de part del PSM). 
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informació local 

ESCOLETA 
. A la fi, despr~s de fer-s_e esperar, com tot el que és 
bo, es va inaugurar la nova ubicació de l'escaleta muni
cipal de Capdepera. Com deveu saber, ara es troba a 
l.'antic escorxador. Aquesta segona remodelació, molt 
ben resolta, s'adapta perfectament als usos a què s'ha de 
destinar i compta amb instaHacions de cuina i menjador, 
una aula espaiosa, banys adaptats als infants, sala per a 
descans, ~té. 

Aquest canvi ha deixat lliure l'antiga escaleta, als 
baixos de ca'n Piri cus, on ja s'està procedint a l'adaptació 
d'aquest espai com a futura biblioteca municipal. 

AMPLIACIÓ 
Unes altres obres que també ja s'han iniciat són les 

de l'ampliació del local de la Tercera Edat de Capdepera, 
ot\ té la se a seu l'assoCiaCió "Ca Nollm.". Les obrés 
preveuen la construcció d'una segona planta, duplkant 
pràcticament la capacitat actual i dotant de tots els 
serveis necessaris a aquest col·lectiu. 

ESCOlA D'ESTIU 
Els mesos de juliol i agost ja s'ha convertit en 

quelcom habitual el que coneixem com a "escoles d'estiu''. 
Aquesta és una oferta educativa i lúdica que pretén 
cor\Vettit-se en una alterilativa als mèsos dce vacañces 
escolars 9ue., per c_ert, s~le_n ser aquells en què els pares 
tenen mes fema. En poagmes centrals hi trobareu una 
entrevista amb distints responsables d'aquesta activitat. 

D'altra banda, enguany s'hi ha afegit la possibilitat 
de practicar la llengua anglesa, amb professors natius, 
mitjançant el popufar programa "Enjoy English", que s'ha 
impartit ales dues eséòles. 

COSTES 
Un any més, la Comunitat Eutopea ha concedit a 

les nostres platges, sempre amb l'excepció de Canyamel, 
de les bander~s .blaves que les acrediten com a espais 
dotats de servets 1 degudament tnïdats. Lïssada oficial es 
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va fer a la platja de Son Moll, el dia 12 de juliol, en un acte 
presidit pel batle, Joan Pascual, i la pres~ncia de distints 
tegidots. 

quest per 
públicament la barca que s'ha adquirit per a la neteja de 
la nostra costa, un artilugi certament esquifit que, per poc 
mal temps que es moguï,_poques feines hi tendrà. Però bé, 
menys és res. I no és que feina en manqui ... 

OCB 
Segueixen els treballs d1un grup de gent, per inten

tar crear una delegació de l'Obra Cultural Balear al nostre 
pòble. Així, a les distintes reuniòns que s'han fet, hi hem 
~'afegir la presència, el dia 19 de juliol, a les festes del 
Carme, mitjançant la instaHació d'una parada de mate· 
rial informatiu i divulgatiu. Aquesta mateixa demostració 
es pensa repetir a les festes de Sant Bartomeu, el dia del 
recital al Castell. 

Així mateix, els promotors han estat rebuts pels 
batle i pròximament ho seran per la Comissió de Cultura 
de l'Ajuntament 

BUC 
Un dels més característics elements urbans de 

l'autovia Joan Carles I, l'edifici conegut cdm a "La 
Ponderosa", sembla que, a la fi i després d'un acord amb 
l'Ajuntament, es podrà açabar de çonstniir. Aro.b això 
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d'aquest espai com a futura biblioteca municipal. 

AMPLIACIÓ 
Unes altres obres que també ja s'han iniciat sónles 
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quest ma per presentar 
públicament la barca q_ue s'ha adquirit per a la neteja de 
la nostra costa, un artilugi certament esquifit que, perpoc 
mal temps que es mogui, .poques feines hi tendrà. Però bé, 
menys és res. I no és que feina en manqui ... 

OCB 
Segueixen els treballs d1ungrup de gent, per inten

tar crear una delegació de l'Obra Cultural Balear al nostre 
pòblè. Així, a les distintes reuttiòns que s'han fet, hi hem 
d'afegir la presència, el dia 19 de juliol, a les festes del 
Carme, mitjançant la instaHació d'una parada de mate• 
rial informatiu i divulgatiu. Aquesta mateixa demostració 
es pensa repetir a les festes de Sant Bartomeu, el dia del 
recital al Castell. 

. ~ ~ateix, els promotors han estat rebuts pels 
batle 1 proxrmarnent ho seran per la Comissió de Cultura 
de l'Ajuntament 

BUC 
Un dels més característics elements urbans de 

l'autovia Joan Carles I, l'edifici conegut com a "La 
Ponderosa", sembla que, a la fi i després d'un acord amb 
l'Ajuntament, es podrà acabar de çonstruir. Aro.b això 
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s'eliminarà una de les.irnatges.mésnegatives del municipi. 
Ara manca que altres edificacions igualment deplorables, 
pel seu estat d'abandó, com el buc aixecat a s'Hort de ca'n 
Mq¡;çh o J~:? çoQçeri.es <i'AJ!m.a.~~ a la vl.a M.g)J.orc.a. segu~i'.Çi.n 
el mateb.: camí. 

POLIESPORTIU 
Ja duu capell. 
Després d'un viatge que, segons ens han c-ontat, va 

ser força accidentat, les llargues peces de l'estructura 
metàllica del sostre del poliesportiu ja es troben 
instal·lades al seu lloc. Amb aquesta c-oberta, l'edifici ha 
cobrat bona part de la fesomia definitiva i ja ens podem 
anar fent a la idea de cDm serà en un futur immediat. 

P-Ar lfl seva part, l'edifici de l'Institut, de defora ja 
sembla acabat. 

CURTES 
- Ja es coneix el nom de qui serà la nova directora 

de l'Institut. Es tracta de Maria Antònia Sancho, de ca'n 
Niu, professora del nostre poble que fins ara impartia les 
seves classes a l'Institut d'Artà. 

- L'Ajuntament de Capdepera s'ha decidit a atacar 
el problema de les rates, contractant una empresa 
especialitzada en combatre aquests temibles rosegadors, 
tan abundants últimament al nostre municipi. 

- L'A¡untament ha publicat un pwgrama d'actes 
esportius de l'esti.u. so~ el títol d~ "Un esti.u ple d'esport". 
que arreplega tots els esdeveniments que s'han duit a 

terme i que es preveu que es realitzin aquest mesos 
cari.kulars. 

- L'Ajuntament ha convocat tres places interines 
que són: un educardor de carrer, un tècnic esportiu i un 
tècnic mediambiental. Cal dir que s'han produït queixes 
per l'escassa publicitat que se n'ha fet d'aquesta 
convocatòria, com ho demostra el reduït nombre 
d'aspirants. . 

- Per a aquest estiu s'havien previst dos campus 
esportius; un de futbol i un de bàsquet. Mentre que el 
primer ha anat molt bé, del segon no es pot dir el mateix 
ja que, a banda d'haver-se suspès, no s'han donat 
explicacions als inscrits i, a hores d'ara, encar no s'han 
tornat els doblers de la matrícula. 

- Bander-es a part, el cert és que les nostres platges, 
especialment Son Moll i l'Agulla estan brutes. No és un 

. problemademancadenete¡a, és, purament i simplement, 
una qüestió de massificació i de civisme. Hi podria haver 
més papereres i podria deixar d'emprar-se la platja com 

. a alternativa a la disçoteca "after hours", El çert és que 
estan brutes. 

-Aquest número apareix en plena voràgine de les 
festes d'agost, que segueixen la tònica d'anys. precedents 
i qm~ s'encetaren amb ~1 palo amb sifó i la "mascl@tà" a la 
plaça dels Pins. Us en ·donarem detalls en el pròxim 
número. 

- En Miquel Bestard és el nou president de 
l'Escolar. 

JUDO 
El Club Renshinkan va fer un exc-eHent paper en 

el Trofeu de les festes de Son Servera. 
La tereera edició d'aquesta competició es va 

desenvolupar el passatdia28 de juny, amb la participació 
de 108 alumnes dedistints clubs de la comarca. 

La competició es va dividir en dues fases: una 
d'exhibició tècnica de nins fins a vuit anys (aquesta 
modalitat no era puntuable); i una altra per als alumnes 
de 9 a 15 anys.Del club Reshinkan participaren 

-Modalitat exhibició de tècnica per parelles: 
BspoerançaAlbertí, Mar Mascaró, Miquel Garau, i Ivan 
La Tasa. 

-Modalitat competició. 
Or. Pere pascual, Manola Carrasca, Lorena Pérez 

i Sandra Pérez. 
Argent Xavier Ferragut, Tomeu Albertí, Sílvia 

Raij i maria José Garau 
Bronz@: Samuel T renado. 

La classificacióper clubs : 
1 er. Renshinkan de Son Servera. 
2on Reshinkan de Cala Rajada 
3er Rens.hinkan de Manacor 
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col'-laboració 

Les Festes 
i el poble 

L'agost ja és aquí i ,com sempre, aquest mes tan 
calorós ve acompanyat de les festes de Sant Roc i Sant 
Bartomeu. En condicions normals no hauria de ser 
l'objecte d'aquest article si no fos que pensam que 
enguany mos ha agafat amb els calçons més baixos que 
mai. No sabem si és perquè encara tenim a la nostra 
ment les passades festes del Carme, o bé perquè el dia 
dos cau en dissabte, o senzillament perquè enguany les 
festes d'agost de Cala Rajada, sense «b>, comencen 
abans que les festes de Sant Salvador d'Artà. 

Sabem que la poHució, les proves nuclears, el 
forat de la capa d'ozó, i molts d'altres factors, fan que 
es produeixin uns canvis climàtics inpensables inclús 
capaços de modificar el nostre entorn i la nostra vida, 
però d'aquí que les festes del poble comencin sense haver 
anat a fer una copa al poble veïnat, fa que la situació 
comenci a ser més que preocupant. 

Tot això és dificil d'explicar i d'entendre, però 
encara es pot acceptar, però es converteix en morralla 
devora els vertaders problemes que mos venen a damunt. 
Aprofitam aquesta oportunitat per plantejar-mos una 
sèrie de qüestions i intentarem donar respostes i solucions 
possibles i coherents. 

El primer problema que ens podem trobar és el de 
com poder resistir unes «curtetes» festes d'estiu que 
comencen el dia dos d'agost i finalitzen el dia trenta-u 
del mateix. mes. Està ben clar que per poder passar amb 
nota aquests trenta dies es necessiten unes 
característiques humanes molt prop de lo paranormal, 
entre les quals es fa indispensable una preparació fisica 
propera a la de Hollyfield, amb capacitat no només de 
resistir mossegades sino també trepitjades, cosses, efectes 
de l'alcohol, besades i salutacions de tota la família 
llunyana, etc.; també una fortalesa psíquica superior a 
la del Pare Apeles, i una capacitat econòmica i de 
relacions públiques, al menys similar a la demostrada 
pel president de la Fundació liles Balears. Està ben clar 
que aquest conjunt de premises no són a l'abast de 
qualsevol gabelli d'espardenya com noltros, i, per això, 
aquí propossam a totes les autoritats pertinents, ja siguin 
polítiques, jurídiques, eclesiàstiques o de 1' ordre, algunes 
mesures dràstiques i urgents per a solucionar totes 
aquestes mancances. En primer lloc, la creació d'un 
Campus o un Clínic d'estiu, durant els mes sos de juny i 
juliol, on assistiran destacats personatges del món de 
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l'esport, la medicina, les religions, la tauromàquia, la 
para¡)sicologia, l'economia i el ball de bot, a fi de dur a 
terme i donar la preparacíó adequada als habítants d'aquest 
municipi. En segon lloc proposam la sol-licitud de 
subvencions, ja sigui a la Unió Europea, a la Unicef, o fins 
i tot a la associació de veïns "Es Faralló", a fi de dotar 
econòmicament la comissió de festes d'un fons per a l'ajut 
al gabelli, el qual serà distribuït mitjançant la demanda de 
beques o bé per sorteig, lde la manera més justa possible. 

Un altre problema que segur que ens trobarem serà 
el de com poder assistir a dos o tres aconteixements del 
poble al mateix temps, o si ho complicam encara un poc 
més, com poder estar presents en cos i ànima a tres pobles 
diferents, els quals estan separats per alguns quilometres, 
al mateix dia i a la mateixa hora, i sense passar 
desapercebuts. Dificil solució la d'aquesta qüestió. Així i 
tot, pensam que n'hem trobada qualcuna d'interessant. Per 
exemple, realitzar una planificació de les festes a nivell fa
miliar, mitjançant la qual hi. haurà un representant de la 
família a cada un dels aconteixements i actes, és a dir, fer 
un calendari casolà on es distribuiran els membres de la 
família segons interessi. I tot això, entre d'altres coses, per 
evitar que a la ·padrina se li assigni el Rock-Xop, no perquè 
a ella no li interessi sinó pel què diran. O, d'altra banda, 
intentar no enviar la petita, la que ha de fer la primera 
comunió enguany, al concurs de paelles. 

Una altra solució política seria que els baties d'Artà, 
Sant Llorenç i Capdepera es reunissin el mes de juliol per 
tal de fer Compatibles els distints actes qeu cada ajuntament 
organitza. Des de la nostra modèstia proposam un Pacte de 
Llevant per la Lluita contra el Solapament d'Actes, a fi 
d'evitar que els ciutadanas de la comarca acabin el mes 
d'agost amb estress o simplement bollats. 

Però, al capdavall, la solució definitiva seria 
clonitzar-nos i així poder fardar d'haver quedat bé per tot .. 

Sabem que això són propostes que s'han d'estudiar 
bé i de dificil aplicació, ara, també sabem cert que a través 
del diàleg podem arribar a aconseguir la humanització del 
mes d'agost, que ara mateix constitueix una prova de foc 
reservada als cossos i les ments i les butxaques més 
resistents. 

El ca que menja globos 
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CAMPANYA DE PREVENCIÓ DE DROGODEPENDÈNCIES. 
" <<AQUI COL.LABORAM». · 

Els serveis socials de l' Ajun. tament de Capdepera, 
conjuntament amb l'Equip de Promoció de la Salut 
del Consell Insular de Mallorca, posarà en marxa 
una campanya amb l'objectiu d'evitar el consum 
primerenc d'alcohol i .tabac entre els menors de 
16 anys. 

La campanya va dirigida a sensibilitzar sobre 
aquest tema a.tots els propietaris d'establiments 
on es venen o serveixen begudes alcohòliques i 
tabac (estancs, bars, pubs, discoteques ... ) 

La campanya consisteix en la firma d'un 
contracte d'adhesió a la present campanya, que 
pretén que els propietaris dels establiments se 
sentin compromesos a donar compliment a la nor
mativa vigent en matèri a de venda i consum 
d'alcohol i tabac a menors de 16 anys (Reial Decret 
192/1988 de 4 de març i R.D. 2816/1982 de 27 
d'agost) 

Els propietaris de locals que s'adhereixin a la 
campanya es comprometen a: 

1.- Col.locar en el seu establiment el Ban mu
rucipal on es recorda tota la normativa relativa a 
aquesta matèria. 

2.- Coi.locar en el seu establiment un cartell 
que indiqui la prohibició de vendre alcohol i 
tabac a menors de 16 anys. 

3.- No vendre IÚ servir alcohol a menors de 16 
anys. 

4.- No permetre que els menors de 16 anys 
consumeixin alcohol i tabac en el seu 
establiment. 

5.- Si el propietari del local té dubtes sobre 
l'edat del jove, demanar-li un document 
que justifiqui la seva edat. 

6.- Si el propietari observa que algun client ha 
consumit alcohol en excés, li recordarà 1 a 
perillossitat de l'abús de l'alcohol. 
Tots els locals que s'adhereixin seran identificats 
corn a col.laboradors amb un adhesiu amb el lema 
<~qui col.labora» que els serà proporcionat per l' 
Ajuntament i que serà col.locat a un lloc visible 
del local. 

Posteriorment, l'Ajuntament difondrà els 
noms dels locals adherits mitjançant un llistat que 
s'exposarà a diferents llocs públics: Ajuntament, 
centres de salut, biblioteques, locals adherits, 
mitjans de comurucació, escola d'adults, farmàcies, 
taulons d'anuncis. També es farà arribarar als pares 
a través dels alumnes de les escoles. 

La campanya compta amb el recolzament de 
la policia local per al bon compliment de la nor
mativa. 

La data d'inici de la c3mpanya serà la darrera 
setmana d'agost. 

En una primera fase, els propietaris dels 
locals rebran la informació sobre la campanya, així 
corn el contracte d'adhesió. El propietari que 
voluntàriament es vulgui adherir a la campanya 
curnplirnentarà el contracte i el remetrà a 
l'Ajuntament. L'Ajuntament enviarà una persona 
per informar-lo dels possibles dubtes que tengui, 
retornar-li el contracte signat pel batle i fer-li en
trega del material de la campanya (adhesiu, cartell 
de prohibició i Ban municipal). 

L' Ajuntament espera i desitja que amb 
aquesta campanya es pugui complir l'objectiu 
d'evitar que els menors de 16 anys consumeixin 
alcohol i tabac, contribuint a retardar les edats 
d'inici en el seu consum, des de la prevenció i la 
sensibilització ciutadana. 

NO SERVIM ALCOHOL NI TABAC 
A MENORS DE 16 ANYS 
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Cala Rajada: discòrdies premeditades 
Debats com el que hi ha entorn de la prsència 

o no de la "t" en l'escriptura de Cala Rajada 
sónsímptoma de la anormalitat en què es troba la 
llengua de Mallorca. Discussions com aquestes en 
societats normalitzades culturalment, si mai es 
produïssen, es considerarien absurdes.En les 
nannes d'escriptura sempre hi ha un elevat grau 
de convenció que permet escriure igual a tothom 
encara que pugui haver-hi diverses variacions en 
la pronúncia. I els parlants de les llengües que no 
han estat prohibides en els usos formals, cosa que 
no passa amb el català a Mallorca, estan tan 
acostumats a aquestes variacions que, moltes de 
vegades, ni en són conscients. 

En el cas de Cala Rajada hi ha raons 
suficients de coherència lingüítica per preferir 
l'escriptura sense la <<t», encara que les dues 
maneres de pronunciar siguin bones. L'escriptura 
amb «1:», des d'un punt~ de vista ortogràfic, es 
converteix en una raresa. Es cert que, generalment, 
en l'escriptura de topònims, sobretot en els .menors 
(els que no es corresponen amb nuclis de població 
importants), h ha una relaxació de la norma que 
permet solucions localistes. Però aquest localisme 
ortogràfic no té sentit refleet:ir-1 o en el nom d'un 
centre turístic de les dimensions i projecció de Cala 
Rajada. 

L'adequació de l'escriptura a totes les 
pronúncies és impossible. Per això, la procedència 
de les paraules (o etimologia), la tradició, les 
pronúncies més generals, són criteris que els 
especialistes tenen en compte a l'hora de determi
nar solucions equilibrades i l'ortografia més 
convenient i lògica de les paraules. Supòs que 
trobaríem estrany que els sollerics demanassen 
d'escriure Soie, en lloc de Sóller, perquè, 
aproximadament, és com la majoria d'ells ho 
pronuncien.Fixau-vos que Capdepera, per aquest 
criteri també s'hauria d'escriure Caddepera. En 
totes les llengües això so 1 passar: en castellà, per 
exemple, escriu tothom Cadiz (encara que els 
gaditans diguin Cai) i Madrid (encara que diguin 
Madriz o Madrí). 

El problema de la conservació de la 
personaltiat i vitalitat cultural i lingüística de Ma
llorca, no depèn de si el nom oficial és Cala Raja
da o Cala Ratjada, sinó d' actuacions per defensar 
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el conjunt d 'aquest patrimoni amb criteris racionals 
i argumentats, per defensar el predomini de l'ús 
social de la llengua catalana, com ha estat tradició 
fins ara. 

En aquest sentit, és altament positiu que la 
gent manifesti preocupació i interès per defensar 
la llengua del seu país. Però, en casos en què la 
pervivència de la llengua pròpia està en greu perill, 
convendria que els esforços es dedicassen als 
aspectes essencials, als que l'ajuden a enriquir-se i 
a créixer, més que a defensar un excessiu 
particularisme mal entès que, duit a segons quins 
e:x.'trems, no fa més que fragmentar-la i debilitar
la. Moltes de vegades els que propicien aquestes 
discussions sobre aspectes minúsculs ho fan amb 
la intenció de dispersar els esforços, per endarrerir 
la recuperació cultural i lingüística de Mallorca. 
No sé qui forma el bessó dels impulsors d'aquesta 
protesta, però, com a prova de la seva profunda 
voluntat de normalització i de mallorquinització, 
haurien d'haver començat per adaptar la fonna 
oficial del seu nom propi a la maaera com la diuen 
i, en conseqüència, al carnet d'identitat dur escrit 
Llorenç, Miquel, Francesc, Aïna, Pau, Antònia ... 
Ben segur que no deu ser aixi. 

Moltes de vegades, els qut inicien aquestes 
disputes, l'objectiu real que tenen és, per poder 
treure'n profit personal o polític, trencar la unitat 
dels qui volen defensar d~ bon de veres la llengua 
i la cultura de Mallorca. Es necessari, per tant, no 
deixar-se arrossegar per aquestes accions que cer
quen provocar bregues per coses intranscendents 
ja que així debiliten la força per avançar en la 
recuperació de la normalitat lingüística. 

Joan Melià, professor de la UIB 

Nota de la Redacció: Pel seu interès, dunada 
la polèmica existent sobre aquest assumpte, 
publicam la coHaboració del professor Melià, 
publicada al Diari de Balears el dia 27 de 
juliol proppassat. Esperam que resulti 
aclaridora. 



imatges ~ 

El campanar de l'església de Cala Rajada necessita mà de metge. Però no sols el 
campanar, sinó que també l'instaHació elèctrica o el setvei de megafonia, per dir algunes 
coses, freturen d'una bona inversió. Pensam que no estaria malament que, una vegada 
acabades les obres de l'església de Sant Bartomeu, la generositat del poble es transferís 
a l'edifici de la parrò_quia del Carme, tornant a aquest emblemàtic edifici la seva bellesa 
i funcionalitat originals . 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

'"'"'""" f"' "' farill ali• ; 
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, ,,,,,,411. ,,., ,,,, "" ,;.,,, tlditllf 11 

t11"'Plilleil 41 t•ferlll ... 
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' a peres 

El mes passat vaig deixar dit que, si feia falta, 
continuaria parlant del tema del concurs de 
narracions curtes. La veritat és que, de la mateixa 
manera que bastantes persones m'han manifestat 
estar d'acord amb les meves opinions, cap ni una 
ho ha fet en sentit contrari. Així, que, ho podem 
donar per conclòs: jo em qued amb l'enrabiada i 
"qui sigui", els responsables d'aquestes coses, fan el 
seu cap envant i ho deixa tal com està. Solen fer-se 
així, les coses. Ja pots cantar, ja ... 

A un plenari es va discutir aquest assumpte 
i des de les files de l'equip de govern es va adduir 
que les dues llengües -espanyol i català- són 
igualment oficials. Ja ho sabíem, això de la 
cooficialitat. El que em demanés si a l'Ajuntament 
són conscients de la seva responsabilitat en mat.è.ria 
de normalitació lingüística, o si saben, simplement, 
què significa aquest concepte. 

Fugint de tecnicismes a vegades empipadors, 
apel·laré auri magnífic exemple que em posà un 
bon amic: tenim dues cames, en principi iguals; si 
patim un accident i una de les dues cames sofreix 
greus lesions i, com a conseqüència d'aquest 
procés, és condemnada a una llarga inactivitat, 
després li haurem de dedicar un esforç especial de 
recuperació i rehabilitació, si volem que torni a ser 
com abans; si no ho feim així, podem quedar coixos 
de per vida. 

Amb les llengües passa el mateix. En el nostre 
cas concret, s'han anat succeint els accidents i la 
llengua catalana n'ha sortit malmesa. De coixa ja 
ho és i ens faria falta un esforç extraordinari per a 
rehabilitar-lai pera retornar-li els seus usos d'antany. 
Podem optar, també, per deixar-la morir, com a un 
membre del nostre cos: quan la gangrena arribi, se 
l'amputa i prou. Aquesta és la solució per la qual 
una part de la nostra coHectivitat sembla haver 
posat messions. I, vius! tot el que no sigui fer una 
discriminació a favor del català és enterrar-lo. Així 
que, no es tracta de cooficialitats mal enteses sinó 
de decidir, purament, si ajudam la cama coixa, la 
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nostra llengua coixa, o què en feim. 
Ho vaig dir i ho repetesc: en l'assumpte del 

concurs, l'Ajuntament de Capdeperas'hadesmarcat 
de la línia general dels municipis mallorquins i s'ha 
constituït en una excepció deplorable. Quina 
llàstima! 

Coincidint amb les festes del Carme, es va 
promoure una "campanya" a favor de la recuperació 
de la "t" per al topònim de Cala Rajada. El mateix 
pregoner, senyor Amau Casellas, reclamà que 
l'Ajuntament s'ocupàs d'aquest assumpte, tot 
invocant arguments que, ho confés, no vaig acabar 
d'entendre. Va parlar de l'escuma de les ones que 
els mariners anomenen rajades i aHudí a la des
agradable fonètica que en resulta en castellà de la 
supressió de la "t". Si algú m'ho vol explicar ... 

D'altra banda, les camisetes amb la grafia 
Cala Ratjada, lletres blaves sobre fons gris i la "t" 
en vermell, constituïren el signe extern d'aquesta 
envestida lingüístico-festiva. La premsa de Ciutat 
se n'ha fet ressó i, tot plegat, anys després que el 
Govern Balear posàs regit a la toponímia d'aquestes 
illes, per aquí algú sembla decidit a recuperar un 
grafema com si ens hi anàs la vida. Al respecte, vos 
podria contar alguna historieta que posa la pell de 
gallina. 

No se si ho paga, de perdre-hi més temps. En 
aquest mateix número es reprodueix l'article del 
professor Joan Melià i, per si vos havia passat per 
alt, vos record les paraules d'un article del catedràtic 
senyor NadalBatle, sobre aquest mateix assumpte: 
"Han tornat aparèixer els ases voladors de la llengua 
balear·per Petra i els lingüistes de Cala Rajada es 
pensen que hi ha una espècie d'unitat mística entre 
la pronúncia i l'ortografia. Això si que és 
políticament incorrecte, car si fossin certes les 
seves teories els sordmuts no podrienllegir.Aquesta 
amalgama d'animalades fa que em sigui indispen
sable una cura de repòs". 

Ami, que n'hi hagi que desbarren, em sembla 
fins i tot natural. D'alguns cappares de les sectes 
pornolingüístiques que ens ha tocat patir, no se'n 
pot esperar altra cosa. Ara, que el batle i algun 
regidor surtin a camí a la mort i gairebé convidin 
a la rebel· lió lingüística, no ho puc entendre. Que 
la màxima autoritat del poble bravegi d'haver-se 
oposatalanormalitzaciód'un topònim del municipi 
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em sembla un símptoma més de la malaltia que la 
llengua catalana pateix a ca nostra. Els qui haurien 
d'essermés escrupulosos i més amatent.'i en aquestes 
qüestions, es posen la normativa per capell, donen 
l'exemple que doneni, clar, les coses van com van: 
de cul i marxa enrere. De què ens serveixen lleis i 
decrets de normalització si ens tiram a l'esquena els 
criteris de l'autoritat acadèmica? De què ens serveix 
que als nostres infants se'ls doni a conèixer el català 
si les autoritats polítiques embullen fil contradint 
allò que s'ensenya a l'escola? 

Les qüestions científiques s'haurien de debatre 
en el si de la comunitat científica, i no fer-ne 
populisme. Però, avui en dia, tots naixem ensenyats 
i, qui més qui manco, sap prou bé quan i com s'ha 
de procedir a un artroscòpia o una operació de 
cirurgia vascular. Aviat, de la mateixa manera que 
ja ens sobrens els lingüistes, ens sobraran els 
metges. 

Ens barellam per menudències, per 
insignificàncies. El debat, però, noés "t" sí o "t" no. 
El debat és, català sí o no. I si és sí, vol. dir estara les 
ordres i no inventar-nos gramàtiques a l'abast de 
cada poble. Català sí vol dir fer servir la nostra 
llengua en tot lloc i moment i lluitar a favor seu a 
despit de problemes i dificultats. Quan vegi els 
defensors de la "t" posar-se d'aquest costat, ja 
poueu comptar amb mi. Hauré acabat de parlarne. 

DUES VERITATS I UN COVERBO 

És cert, paner foradat, 
malwrquina ressonància, 
vers aquells que sens constància 
gasta més que no ha guanyat. 
De fer s'ullastre esbrancat 
no en surt tothom venturós 
en canvi jo estic gojós 
de ser guinnes dipwmat 
per haver sol estibat 
la Seu plena Jous airós. 

MIQUEL lliTERES 

Gwsa guanyadora del quart premi en el VII Concurs 
d'Amics de la Glosa 

I dona Carme Feliu, com sempre. Aqueixa senyora 
s'està convertint en una de les estrelles del panora
ma cultural de Mallorca. Des del seu càrrec a 
l'Ajuntament de Palma, cada dos per tres ens dóna 
proves dels estímuls que podem esperar de la nostra 
capital. 

Ara, a més de promocionar la privatització de 
les biblioteques públiques de Ciutat, ha decidit que 
per a treballar-hi no fa cap falta saber català. 

Per què deu fer falta saber-ne, de català? Per 
fer d'empleat de la funerària de Tordesillas, potser? 

Les queixes contra la cadena desupermercats 

SYP s'estan convertint en una constant de la secció 
de cartes al director dels periòdics. Els 
maltractaments que, segons sembla, pateixen els 
clients que pretenen exercir el seu dret de parlar en 
català; sovintegen més que no seria desitjable. Es 
veu que el negoci els va bé i les queixes els entren 
per una orella i els surten per l'altra. 

A Catalunya s'està imposant una norma so
cial no escrita que diu: per vendre, en qualsevol 
llengua; per comprar, en català. El dia que això 
comenci a funcionar per aquí, n'hi haurà que 
canviaran d'actitud, syps inclosos. 

JAUME FUSTER ALZINA 
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JJ'escola d'eslíu per dedins ... Conversa amb 
Cféresa Ot1nchez, Üònía CVaquer íCfomeu (}arau 

Convocats per Cop CV erm ell, hem assegut a la taula 
a alguns membres de les escoles d'estiu de Capdepera i 
Cala Rajada. Són, d'una part, Sònia Vaquer, i Tomeu 
Garau i Teresa Sanchez, de l'altra. Amb ells hem parlat 
d'Wla experiència que va néixer fa cinc anys i que, durant 
els mesos de juliol i agost es constitueix per a mohs 
d'infants en Wla alternativa a massa hores de televisió i en 
un espai per a la convivència, l'esplai i la creativitat I 
perquè molta gent no sap ben bé què és això de l'escola 
d'estiu, confonent-la amb un apèndix de l'escola d'hivern, 
és que hem volgut parlar amb ells. 

-Com OtJ néíxer í on, l'rucoltJ d'ruHu? 
Tff.-A Cala Rajada va començarfa cinc anys, amb en Pere 

Fuster, na Marga VaquerienXiscoCampinsdemonitors. Nosaltres 
dos hi som des de fa quatre anys. 

S.- A Capdepera fa dos anys que funciona. 

- {)uintJ m111ricul111eníu? 
S.- A Capdepera ~om devers 

quaranta nins, més o manco com 
l'any passat. Crec que enguany la 
matricula hauria augmentat, però 
també s'ha oferit la possibilitat de 
l'escola d'anglès, l'Enjoy English, i 
aixòensharestatalgunaincorporació. 

Tff.- A Cala Rajada, la ma
tricula ha anat augmentat des dels 
trenta nins del primer anys fins als 
noranta de l'any passat, en què 
segurament tocàrem sostre. Enguany 
som vuitanta-quatre. L'edat dels nins 
abasta dels 3 als 11 anys. 

- CfJurtJdD de l' rucoltJ? 
S.-L'any passat, a Capdepera, 

es feren dos torns, els 1pesos de juliol 
i agost. Enguany, en canvi, se n'ha fet un de sol, de l'u de juliol al 
15 d'agost, segurament pensant en les festes del poble. 

Tff.- Nosaltres, com en anys anteriors, seguim amb dos 
torns, els mesos de juliol i agost. En el segon mes, cada any es 
produeix una davallada. Enguany passam de vuitanta-quatre a 
cinquanta-dos infants. Bona part dels al·lots fan els dos torns. 
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- Qu11niJ de monilor.s Jou? 
Tff.- A Cala Rajada, enguany som vuit, de manera que 

cada monitortengui uns deu nins. Qualsevol proporció superior és 
desaconsellable. 

S.- També nosaltres mantenim la mateixa proporció. Som 
quatre monitors per a quaranta nins, com he dit. En Miquel 
F erragut té el grups dels més grans,na Margalida Mayol se'n cuida 
dels més petits, na Magdalena Terrassa treballa dins els distints 
grups en aspectes lúdics i de jocs, ijotencels que presenten alguna 
problemàtica especial, ja sigui física o sensorial. 

- 9tlonílor. ho pol e&Jer qutJheoof? 
Tff.- A Cala Rajada s'exigeix el títol de monitor d'esplai. 

A més, es valora l'antiguitat a l'escola. Quan es produeix una baixa 
es valoren els mèrits del candidat, en funció del currículum. 

S.- Nosaltres sols ens trobam al segon any d'experiència, 
però, també en el nostre cas la gent que hi treballam és a partir 

d'una titulació,ja sigui el de monitor d'esplai o de mestre. En el meu 
cas, jo sóc mestra d'educació especial i potser això s'ha valorat. 

- 9Jru de forn, 11b qui no hi lením fi/IJ, /' rucoltJ d'ruHu 
ens dón11 un poc In impre.JJÍÓ de fJfitJrderitJ on. tJ méJ, eh nín.s 
onntJ rep& ... 

S.- Bé, nosaltres a vegades sí que sospitam que ens duen 
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conversa 

els nins perquè els guardem, simplement. Però, des de dins en 
tenim una altra visió totalment distinta. El nostre objectiu és oferir 
als infants un gran ventall d'activitats que els aj1.1din a aprendre i a 
divertir-se, al mateix temps. Molt diferentment de l'escola d'hivern, 
aquí no cercam uns resultats acadèmics determinats sinó crear un 
esperit distès i de convivència. 

Tfl'.- Efectivament, també el nostre objectiu és bàsicament 
lúdic, amb el que això suposa d'aprenentatge. Es tracta de fomentar 
la relació socíal entre els nins, els hàbits d'ordre i de neteja, els 
valors humans com compartir i respectar les normes, saber guanyar 
i saber perdre. Volem que l'infant expressi la seva creativitat, 
potenciant les seves habilitats i compensant les dificultats que 
puguin tenir. 

- CJ>er tJcontJe¡JUÍr aqufMI.s objecHutJ, què foid 7 Com é.!, 
h&ícamenl, untJ jomtJdtJ tJ /' f!.Sco!a d' f!.Sfiu7 

S.- La nostra jornada és de 9 a 14 hores. Fins a les 9'15, 
acollim els nins a una aula, on de bon matí ja els esperam amb 
cançons, danses o contes en els quals ells hi han de participar. A 
les 1 O solem començar els distints tallers, amb f.mg, plastilina, i 
molts d'altres materials per treballar manualment; també n'hem fet 
de caire pràctic, com ara la circulació vial. Devers les 11 berenam 
a l'aula després els nins tenen mi~a hora per jugar. A continuació 
s'acaben les activitats dels tallers que estiguessin en marxa. De 12 
a 13 hores és l'hora de la piscina, en dos torns per a petits i grans. 
A partir de les 13'15 hores, els pares recullen els nins i nosaltres ens 
quedam fins a les 14 hores preparant les activitats del dia següent. 

Com que nosaltres no tenim la pla~a avinent, dedicam el 
divendres a fer una sortida, amb l'ajuda dels pares dels nins. Hem 
estat a ca'n March i a nedar a Cala Gat, a Cala Agulla, hem visitat 
el nou institut i també les instaHacions de la Policia Loca~ com 
també l'acampada de Cala Mesquida, on els més grans varen 
romandre un vespre. 

Si fa mal temps, l'hora de psicina és substituïda per 
activitats esportives, per als més grans, i a veure alguna pel·licula 
infantil, per als més petits. 

Tfl'.-La nostra jornada és semblant. De 9 a 9'30 acollim els 
nins, que es van incorporant als grups respectius, mentre es 
comenten les activitats a desenvolupar durant el dia. De 9'30 a 
10'30 és l'hora dels tallers que, en el nostre cas, al voltant del que 
anomenam centres d'interès que hem titulat "Les ètnies del món" 
(tuaregs,japonesos, africans i inques). Després berenam. Ales 11, 
els grans van a la psicina, mentre que els petits hi van a les 12. Els 
qui no són a la piscina fan distintsjocs esportius, danses, cançons, 
jocs dirigits, etc. De l3 a 13'45 hores hi ha "racons de joc\ aquests 
són quatre: jocs de taula, dibuix i pairoflèxia, biblioteca i disfresses 
i maquillatge. Cada racó és ocupat per dos grups, de manera 
rotatòria. 

Els dimarts i els divendres, el taller i la piscina són 

substituïts per la pla~ a. Solem anar a Cala Agulla, sense descartar 
Cala Gat i Son Moll. 

Com a activitat especial, ens enduim els nins a una 
miniacampada, d'un sol vespre. Enguany l'hem fet a Cala Gat, on 
dormírem dins tendes de campanya. Aprendre a muntar les tendes, 
descobrir llocs del poble que, no per pròxims, són coneguts, estar 
en contacte amb la naturalesa, dormir enfora dels seus pares 
compartint un petithabitacleambaltres nins ... tot això, especialment 
per als més petits, té totes les característiques d'una gran aventura. 
També per als monitors ho és ... 

- 91ol això, com tJctJbtJ 7 
Tff.- No pot acabar més que amb una festa, a la qual els 

nins preparen una actuació per als pares. Al final del tom de juliol, 
el comiat va resultar molt vistòs perquè, com totes les activitats, es 
va fer al voltant de les ètnies del món. Convidàrem els pares a dinar, 
encara que no fos més que d'un tros de pizza. 

S.-També nosaltres tenim previsttmfinal de curs d'aquestes 
característiques, amb una festa de cloenda. Hi haurà, amb tota 
seguretat, una actuació teatral o de titelles, cançons, danses, 
exposició dels treballs que s'ha fet i, com no, un refrigeri per a pares 
i nins. 

- QuíntJ ímprru.síó perdona/ en leníu, de /' PAcoltJ 7 
8tJiau tJtJmjeltJ de la orulra latJca 7 CreÍd que per tJIJ níntJ ru 
proftlrutJ7 

S.- Pens que, en el cas de Capdepera, aquests dos anys ha 
anat prou bé. Jo veig que els nins s'ho passen bé, que es diverteixen. 
Els més petits, sobre tot, són e>.1raordinàriament participatius. Als 
majors, en canvi, se'ls ha d'estimular més i se'ls han d'anar oferint 
alternatives constants a fi .de mantenir un bon nivell d'implicació; 
no se'ls pot oferir segons què ni sempre el mateix. Una bon estímul 
consisteix a anar donat-los petites responsabilitats, encarregant
los petites tasques, incorporant-los d'alguna manera a activitats 
pròpies dels monitors, ja sigui preparant jocs o ajudant els més 
petits. Del que es tracta, al capdavall, és d'anar aconseguint aquell 
grau de convivència de què parlàvem. 

Tff.- Nosaltres pensam que aquesta és una tasca que dóna 
moltes satisfaccions, com tot el que es fa amb infants. Per a ells és 
soti d'una rutina, és una alternativa a llevar-se tard i a no fer res. 
L'escola d'estiu manté durant aquests mesos aquella cohesió dels 
grups infantils existents, que d'altra manera es paralitzaria. No 
direm que es facín miracles, però sí que presumim de millorar els 
hàbits de convivència. Com també ja s'ha dit, l'èscola d'hivern té, 
amés d'aquests, molts d'altres objectius. Nosaltres tenim l'avantatge 
que no els hem d'avaluar i ens podem permetre el luxe d'incidir en 
aspectes de l'educació que no sempre són valorats. 

Redacció 
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col.laboració 

Si se'm permet, a risc de semblar mal 

educat, contaré . una anècdota personal. 

En una ocasió vaig assistir a una 

conferència que prometia tractar sobre el 

futur de Mallorca, el ponent encetà el 

tema, pensant jo que era el preàmbul, 

remontant-se a les Germanies. En arribar 

a mitjan segle passat, aquell homenet 

acabà la corda i donà per conclosa 

l'exposició. Sobre l'avenir no aclarírem 

res, però és una de les conferències que 

més m'han aprofitat. Massa vegades 

l'exemple d'aquest ponent es repeteix a 

l'hora de parlar del futur. 

I si bé és cert que des de fa una 

generació venim sofrint un xoc brutal que 

ens trasbalsa, fent necessària la recerca 

d'una identitat per recompondre els 

origens, des de la qual conquerir el futur, 

escatir minuciosament el passat ens pot 

dur a perdre-lo. Sovint, els intents que 

es fan per articular la nostre societat 

recorden la muller de Lot. 

Si ho voleu amb altres paraules, 

mentre discutim primmirat damunt les 

arrels, invent, per cert, de filòsofs 

alemanys de fa dos-cents anys, els seus 

besnéts es queden amb les millors terres. 

Ja veim que l'opció no és políticament 

neutra, encara que políticament correcta. 

Quin mal b,i ha en una concepció 

museística de la cultura que recolza la 

busca, caça i captura d'una cançó de l'any 
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tirurany, d'un manuscrit que res aporta a 

la historigrafia o d'unes despulles 

prehistòriques pitjor conservades. 

Aquest afany de col.leccionista, in

ventariar obra morta, és el promocionat i 

del qual es canten excel.lències. 

Miss Univers 
i símbol del tercer enemic de l'home 

Tot i la simpàtica senyoreta de la 

foto, quin futur ens espera ? Ras i curt, 

les llengües que sobreviuen són aquelles 

que permeten guanyar doblers. El castellà, 

l'anglès, l'alemany, són competències 

massa fortes com per poder aguantar 

l'envesÚda. 

llucià rinyon 

¡ I 
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Els punts verds tenen èxit, 

per això proposam la seva 
ampliació i millora. Manquen, 
sobretot ho noten a faltar els 
visitants d'altres terres que ja 
n'utilitzen, contenidors per recollir 
els plàstics que de moment es 
deixen a terra o es mesclen amb 
altres residuus, cosa que no s'ha 
de fer mai de la vida, com molt 
bé sabem. 

Un altra adelant seria 
l'instalació de contenidors xafa
llaunes. El seu nom ja ho diu tot i 
l'únic que vos podem aconsellar 
és que no hi afiqueu els dits. 

Més punts de recollida 
selectiva de residuus sòlids no 
farien cap mal a ningú, facilitarien 
la labor als ciutadans i tendriem 
una població més neta. Clar que 
la dificultat és trobar llocs adients 
on col.locar-los. Nosaltres sobre 
aquest punt no donarem pistes, 
que s'espremin el cervell, que per 
això cobren ! ( o no). 

PES FORAT DE SA PLACA , 

Capdepera, aquest poble petit i llunyà, 
crida, enrrabiat i emocionat al hora, per 

l'absurda mort d'un ciutadà d'Eusl~adi. 
Que no sia inútil el teu sacrifici, 

Miguel Àngel Blanca. 

Estam amb tu ! 

EN COS DE CAMISA 

Com a ciutadà, m'agrada col.laborar, 
i avui ho faré participant en el concurs 
d'idees idiotes manifestament 
immillorables. 
El tram d'autopista de peatge ha d'ésser 
entre el bunyol de son Ferriol 
i l'hospital de ca'n Maties i Miquel. 
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-CANELLAS I El CACIQUISME 
El cas del túnel de Sóller ha quedat clos amb una 

sentència vertaderament magnànima, en Gabriel Cañellas 
i els seus companys han quedat absolts. Davant la gravetat 
dels fets, ni els mateixos dirigents actuals del PP no 
esperaven una sentència tan benigna; com a mínim, en 
Cañellashavia d'ahverquedatinhabilitatper exercir càrrecs 
públics i així, d'una manera "elegant", s'haurien llevat 
l'expresident d'enmig. 

En aquests tres anys de diligències judicials, se n'ha 
parlat molt d'en Cañellas i la seva manera de governar, un 
model polític amb molts de punts de semblança amb el 
caciquisme tradicional, és a dir, un sistema adreçat a 
protegir els interessos dels acollits a l'òrbita protectora 
del partit. 

El caciquisme era una expressió de la societat 
rural. A partir dels anys cinquanta, amb les 
transfonnacions empeses per l'economia turística, aquest 
esquema polític i social es va anar transformant. Però 
els canvis en el teixit econòmic i en la societat no 
produeixen canvis automàtics en la manera de pensar i 
de relacionar-sepolíticament; les creences que han estat 
fortament arrelades manifesten una gran resistència a 
desaparèixer, encar que al final el pes de la història les 
arracona. 

L'organitzador del caciquisme polític a Mallorca 
fou Antoni Maura i Muntaner, qui a partir de 1874 
aglutinà els terratinents i classe dirigent per recuperar el 
poder i arbitrar els mecanismes de control de la societat. 

Un altre personatge que jugà la carta del 
caciquisme fou Joan March Ordinas; tant li era apostar 
pels conservadors com pels liberals; així, l'any 1915 
jugava la carta conservadora, mentre que el 1923 
arrassà presentant-se pels liberals, després d'apropiar-
se d'una gran part de la trama caciquista conservadora. 
Aquest transfuguisme fou possible mitjançant suborns 
i amenaces, gràcies al domini que exercia de la banca; 
aleshores ja era el principal accionista del Banc de Crèdit 
Balear, la qual cosa li permetia controlar el crèdit als grans 
propietaris, peròtambè als petits propietaris que compraven 
terrenys en els establiments de les possessions que ell 
adquirida per a aquest fi. També controlava el transport, 
mitjançant el qual influïa sobre el comerç. 

Els grans cacics han necessitat, per exercir el seu 
control, de nombrosos petits cacics, que eren els qui feien 
arribar les ordres als ciutadans, als votants. A Capdepera, 
tinguérem baties més o menys integrats dins aquesta 
xerxa; un dels més poderosos i de més forta personalitat 
fou en Miquel Caldentey Ginard "Creu", que fou batle 
entre 1926 i 1931; aquest càrrec li permetia entrar dins 
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l'entramat dels escollits, ja que lluny dels dirigents que 
controlaven el poder no podia aspirar a segons quins 
negocis. 

En Miquel Caldentey, a més de negociant~ empresari 
navilier i traginer d'obra de palma, especulava en terrenys. 
L'any 1929, comprà les primeres terres que es vengueren 
de la possessió del Rafal Vell de Palma, una ametlerar 
d'unes 45 quarterades, per 150.000 pessetes; 
inunediatament, projectaren l'actual urbanització i 
començaren a vendre parceHes. Un negoci d'aquest tipus 
no es podia fer sense estar integrat dins la xerxa de poder 
caci quil. 

En la Mallorca moderna i cosmopolita, la reedició 
del caciquisme polític funciona. En Gabriel Cañellas ha 
estat el gran cacic que ha administrat el poder com l'eina 
que permet mantenir la fidelitat. dels adeptes, confonent 
partit i institucions, negocis privats i activitat pública. 

El caciquisme és un sistema polític completament 
centralitzat, encara que el cacic local o provincial no s'ho 
cregui. Un poc abans de les eleccions generals de 1995, 
Aznar féu dimitir en Cañellas de la presidència de la 
Comunitat Autònoma, per por que embrutàs la seva 
imatge de candidat a president del govern es¡)anyol; no 
tingué en compte que Gabriel Cañellas representava una 
comunitat i havia estat elegit democràticament. 



cultura 

La-proposta de la dreta mallorquina no ha estat mai 
ideològica, sinó una proposta de poder. En temps de 
l'UCO, en Gabriel Cañellas encapçalava la candidatura 
d'Aliança Popular i no fou elegit ni regidor de Ciutat. A 
partir de 1983, després de la desaparició d'UCO, el PP ha 
guanyat sempre perquè era el partit de la dreta majoritària 
a Madrid i no perquè fos en Cañellas o en Jaume Matas qui 
l'encapçala. Els mecanismes de poder a Mallorca sempre 
han fimcionat sobre la mateixa base: establir un lligam 
directe entre el poder econòmic i la delegació del poder 
central. En Maura i en March no l'oblidaren, la nonnexió 
amb Madrid, perquè sabien moh bé que era el vertader 
centre del poder a Espanya. Un dehall que passà per ah a 
Cañellas. 

Una altra característica dels cacics és considerar el 
poder com un patrimoni exclusiu seu; actuen com si no 
existís la pluralitat política, despreciant i ignorant els qui 
no pensen com ells; per això, en Cañellas ha evitat reunir
se amb els representatns de l'oposició política ni mai 
volgué saber res dels sindicats. Tot ho havia de controlar 
personalment. Quan s'inaugurà el centre de salut de 
Capdepera, es féu saber que, gràcies a la intervenció del 
Conseller de Turisme, Joan Flaquer, que aquell dia va fer 
acta de presència, podíem celebrar la posada en 
funcionament del nou centre assistencial. Com si el poble 
no tingués dret a un centre assistencial! 

El caciquisme sempre ha actuat així. La historiado
ra Isabel Peñarrubia exposa que, a finals del segle XIX 
"aquests favors podien ser comunitaris, com una carretera, 
l'enllumenat a un poble o la reforma d'un port com el de 
Sóller, obres que aconseguiren només amb la intervenció 
directa d'Antoni Maura. Però aquestes donacions, en cap 
cas, no havien de generar en els seus beneficiats la 
consciència que estaven reivindicant un dret, i que, arribat 
el cas, podia esser exigit". La història es repeteix. 

Es pot pensar que el principal contrari dels cacics 
han estat les organitzacions d'esquerra, però històricament 
no ha estat així. Els principals contraris han estat altres 
cacics que han lluitat per organitzar una xerxa clientelar 
pròpia, aconseguir els favors de l'administració o 
monopolitzar una activitat comercial. En Manuel Salas i 
Santos fou un dirigent del Partit Conservador del primer 
quart del segle XX, que desenvolupà activitats comercials, 
industrials i navilieres, i durant anys resistí amb èxit la 
competència i enemistat de Joan March, qui actuava des 
del Partit Liberal. En Manuel Salas era el padrí de la dona 
de Gabriel Cañellas. 

Els tres anys que ha durat el procés del túnes de 
Sóller, han servit per qüestionar la política de Cañellas. 
Després de la seva caiguda, semblava que, sota la direcció 
de Cristòfol Soler, el PP es modernitzaria; aquest era el 
sentit de la seva proposta com a nou president: obertura al 

diàleg, amb els ajuntaments, els sindicats i els partits; 
trencament de la posició tradicional del PP sobre la llengua 
i la cutlura autòctona; inici d'un nou discurs social i 
ambiental. Però trobà un problema insuperable: el PP a les 
Balears no funciona al marge de l'estructura caciquil i 
clientelar organitzada per Gabriel Cañellas. Aznar va 
rompre un muntatge polític per conveniències pròpies, 
però s'oblidà de renovar el partit. 

En Gabriel Cañellas, sense la capacitat d'administrar 
el poder per engreixar la xarxa clientelar que ha organitzat, 
no és res. No compta amb el suport de Madrid, el temps 
juga en contra seva i en la trajectòria política ha cremat 
massa naus, tantes que no té sentit crear un partit nou 
perquè estaria igualment aïllat. 

Els cacics ho tenen molt clar: o s'està a favor seu o 
s'està en contra; és allò que deia en Cañellas quan l'oposició 
el criticava: "Aquests no són dies meus". Els cacics poden 
perdre batalles però no saben actuar d'altra manera, per 
això cal esperar que les critiques al president Matas li 
vendra, sobre tot, del seu propi partit, perquè els vells 
cacics necessitaran favors per engreixar la seva xerxa 
clientelar. 

Esperem que el Partit Popular sàpiga renovar-se, 
com manifesta el president Matas, i superem una etapa 
vergonyosa. 

___ ___ ____ PEP TERRASSA 

el recolzament bibliogràfic llibres tflsabelPeñarrubia 
(La restauració a Malorca -18 7 411923) i Mateu Morro 
i Marcè (Per Mallorca); així com de distints articles 
periodístics d'aquests autors i de Josep Melià. 
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menjar i beure 

LA CUINA D'ANTONI NAVARRO 

Avui m'agradaria parlar de la sardina, un peix barat 
i molt bo. Personalment, crec que si fos un poc més 
escassa tendria un preu molt més elevat, perquè té una 
carn saborosa i sucosa, es neteja fàcilment i té poca tara. 

El pes d'aquest peix no supera els 100 grams i es pot 
confondre fàcilment amb l'alatxa, d'una gran semblança. 
Es pot reconèixer perquè l'alatxa té menys escata i la carn 
una mica. més forta, però de gust varia molt poc. 

La sardina és un peix blau fàcil de reconèixer pel 
seu gran contingut de greix i la carn sagnosa i de color 
terrós. El millor mes per a la seva captura és l'agost, i la 
podem trobar al mercat abundantment i a bon preu. 

SARDINA A LA GRAELLA 

És de molt fàcil preparació. Per fer-les, collirem les 
sardines i les netejarem. només amb una mica d'aigua, 
millor si és de la mar. Un pic netejades, amb escata i 
budells, les embolicarem en fulles de parra (quan n'hi 
hagi) i les torrarem a una graella de carbó vegetal. 

Amb aquest plat us aconsell un vi Mantell Blanc, de 
la denominació d'origen Rueda. Aquest vi té un color groc
verdós, és sec a La boca, rodó i persistent És un vi especial, 
que acompanya molt bé el sabor inconfusible de la 
sardina (un diamant a preu de caramel). 

********* 
Sobre ternes de cuina, m'agradaria saber la vostra 

opinió i el que us interessa. També resoldré qualsevol 
dubte que pagueu tenir. Així, us podeu dirigir a Cap 
CVennell, apartat 69, Capdepera. 

tl ,,.,, tl,, 6,,,, 

Viñas de Gaín, que en la llengua euskera signifi 
1entre alzines", s'elabora a la bodega anomenad 

onsecheros Alaveses, on es vinifica junt amb el famó 
tadi (que és un vi negre jove molt conegut). 

El vi en qüestió s'ha elaborat a partir d'una exhaus 
iva selecció de raïms de la varietat Ternpranillo, compte 
da només en un 15% amb les varietats Graciano 

uelo i Gamacha. El Ternpranilloregna per exceHènci 
tota la Rioja i és molt abundant en altres zones vitícoles 
ràcies a una elaboració acurada, dirigida per l'enòle 
enjanún Rornero, aquesta varietat veu afavorides de 1 
· lor manera les seves virtuts organolèctiques, resultan 

n vi original i d'aromes complexos, amb tocs especiats. 
S'elahoramitjançantllarguesrnaceracionsidespré 

s realitza una criança, durant catorze mesos, en bóta d 
·oure americà. S 'aconsegueix un vi de color cirera, d'arome 
ntensos, complexos, que recorden la fruita madura, arn 
ocs especiats i balsàmics. En boca, és llarg, equilibrat, · 
osseeix una càrrega tànica rica i madura. 

És un vi que hom recomana per acompanyar pla 
e carn molt elaborats, així corn també per a embotits. 

oseclteros Alaveses 
a"etera de LogroiW, s/n. 

1300 Laguardia (Alava) 

Francesc Grimalt 

75cl. 

~
~ / · .... 

ÚL/~ 
.1992 

VINAS DE GAIN 

RIOJA 
DE~O~II~ \CIO\ DE ORI GE\ C.-\I..JnC.lJJ\ 

~ e 
EMBOTILLU>O E~ lA PROPIEDAD 

COSECHEROS AL-\VESES, S-"-· LAGL'ARDH -. .i.L\H ·ESP.~ -i;.-\ 
13%vol. 
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col.laboració 

AMOS DE LA TECNOLOGIA, 
NO ESCLAUS 

Sempre m'he mostrat partidari de la tècnica 
i el progrés i encara que no tengui un telèfon 
mòbil -senzillament perquè no el necessit- me 
pareix bé que el tenguin i l'emprin (això sí, 
adequadament) aquells que el precisen. 

Em sembla bé el progrés i la tècnica i els 
aparells pertinents que ens faciliten. moltes 
coses en la vida de cada dia, sempre que aquesta 
tècnica sigui dominada per l'home i mentre ell 
no en sigui el seu esclau. 

En els temps actuals, els nins des de petits, 
són introduïts dins el camp del maneig 
d'ordinadors com la cosa més normal, i ho 
consider positiu ja que tenen accés a mons 
nous, impensables fa només uns anys, amb una 
quantitat de possibilitats que certament 
enriqueixen la persona. 

Però hi ha dues coses que em preocupen: 
una és la dependència que certs nins i jovenets 
tenen de l'ordinador, dependència que els 
manté hores i hores davant la pantalla vivint 
el seu propi món i aïllant-se de la resta. Són 
senyors de la tècnica, però a la vegada uns 
dominats per ella. 

La segona cosa que m'és causa de 
preocupació és el fet de veure que, per molt 
ben comunicat que un pugui estar a través de 
internet, per molts d'estudis que un pugui 
realitzar sense sortir de ca seva -a mils de 
quilòmetres de distància- l'ordinador no pot 
crear mai una relació com la de dos amics que 
es troben per beure junts un cafè sense presses. 
L'ordinador no deixa de ser un aparell, una 
màquina freda, aliena als sentiments i 
problemes de la persona i mai no podrà subs
tituir el calor de l'amic, la tendresa d'un infant 
o fins i tot la frescor d'una flor. 

Tècnica sí, progrés sí, aparells que acostin 
la veu i la imatge de les persones sí, però sense 
oblidar que la relació humana és més que unes 
dades, més que una informació, més que una 
aportació d'elements interessants ... la relació 
humana suposa calor, comunicació, diàleg, 
sentiment, proximitat, coses que, per molt que 
volguem, i en bona hora, la tècnica mai no 
podrà aportar. 

Andreu Genovart Orell 

M.A.C. 
El passat dissabte dia 26 de juliol, al camp de 

futbol d'es Figueral s'hi celebrà un concert que re
uní a quasi tots els grups locals de rock (OSKULOS, 
TAKE IT EASY, SINDRO:tvffi DE ABSTINENCIA) 
i que comptà, a més, amb la participació de dos 
grups peninsulars: els bascs E.H. SUKARRA, i els 
madrilenys A PALO SEKO. El motiu de la trobada 
era el de recaptar fons per al Kasal Llibertari de 
Palma i presentar a tot el poble el M.AC. La resposta 
del públic va ser moderada, sobretot en comparació 
amb un concert de paregudes característiques que 
es va fer l'any passat, per les festes. 

U s oferim, tot seguit, el manifest de 

presentació que el M.A.C. distribuí durant la festa: 

El MA .. C és un grup Independent autogestlonat sense 
cop vinculació política, qué Intento manifestar el seu desacord 
total a la violació dels drets humans (llibertat d'expressió, de 
pensament I d'opció) que són violats per lo militarització. Per 
això donam suport a qualsevol tipus de moviment llibertari I 
pacftlc, com poden ser la Insubmissió, l'okupacló, el dret de 
tenir un treball digne ... I volem lo Igualtat absoluta entre totes 
les persones. La flnalltat d'aquest concert és donar suport ol 
moviment i a tot allò que s' hi dugui a terme, així com fer 
costat legalment, moralment I econòmicament ols 

· lnsubmissos.Liultorem amb l'únic que coneixem; la Raó; 
El MA. C. dóna les gràcies a les persones que hagin 

assistit I col.loborat en aquest concert. 
LLIBERTAT INSUBMISSOS PRESOS JA!! I 
Per un món sense exèrcits I per uno pou pura i no 

Imposada. 
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Capdepera~ 
ara fa 00 
anys 

Encetam, aquest mes, una coHaboració que esperam que 
sigui llarga i fructífera. A la nòmina de CAP VERMELL 
s'hi incorpora un veterà redactor de la premsa forana, 
Nicolau Pons. Des de la seva experiència, adquirida a 
distintes publicacions, i la seva capacitat d'investigació, 
en neix aquesta secció que, n'estam segurs, haurà 
d'agradar molt als nostres lectors. 

9ro!tJ de r tJulor.- Espigo 1 ant diaris, pmòdics i revistes de 
principis de segle, art trob sovint amb notícies del llevant mallorquí 
en el qual incl omt el terme municipal de Capdepera. He cregut 
que sma bo retreure aquelles notícies per als lectors de la revi~ta 
CAP VERMEll, notícies que els donaria a la meva manera, 
adaptades al català actual, i retirant dades o circumstàncies que 
em paresqui que sobren, i que no tenen avui en dia cap relleu. 

Esper poder ofmr-vos aquestes cròniques cada vegada que 
surti la revista, msa que faré amb mo 1 t de gust, donada l'estimació 
que sent per una terra com és la de Cala Rajada, que conec i an 
fascina des de Ja mo 1 ts d'anys. Començarem per l'any 1917, 
any que, per una pari:, no és massa llunyà i que coincideix amb el 
nostre 1997 amb la rodona distància de BO anys. 

e.slíu de 1917.- Hem arribat al setembre, i ha començat 
la desfilada de les nombroses famílies que cada any amb 
augment venen a estiuejar al Carregador i Cala Rajada. 
S 'hi deu estar bé a la nostra costa. Vénen de Manacor, 
Sineu, Ciutat, Barcelona, Madrid ... a passar-hi l'estiu. 
Es gent de posició, que alegra els nostres paratges, i va i 
ve malgrat el mal camí amb què els regala el nostre 
Ajuntament. Voldríem que l'any que ve estàs tot més 
arreglat, i així tal vegada prest sigui Cala Rajada la pri
mera estació estival de Mall orca. 

CtJflelltJ de fru 9tlongru Cfrnncí.Jcnne.s de CtJID ~jtJdtJ.
En el Convent de les Monges Franciscanes de Cala Ra
i ada es construeix una Capella en la qual, després 
d'acabada, s'hi posara la Reserva del Santíssim 
Sacrament. Les religioses, com es de suposar, estan plenes 
de satisfacció al veure que prest serà realitat un dels seus 
més grans desitjos. Nosaltres participam de la seva 
alegria 

Colla de picapedrm fent la capella de ca ses Monges. Són, 
tfesquerra a dreta, Toni Caracu,Jeroni Maleter i Biel Talaia. 
El nin damunt el portal és Agustí Pont 

9tlooímenl de pobltJcíó.- Des del 27 d'agost de 1917 al 9 
de setembre, hi ha hagut aquest movimemt de població 
a Capdepera: Naixement, 8 de setembre de I 9 1 7: 
Nicolau Nadal Moll. 
Defuncions, 2 d'agost de 1917: Joan Cirer Llabrés (a. 
Llabrés) d'oclusió intestinal; 2 de setembre: Catalina 
Pascual Massanet (a Titai) de febre tifoidea; 6 de 
setembre: Margalida Tous Nebot (a. Setra), de febre ti
foidea. 

CDmÍ de Capdepern tJ CtJitJ <:_RajtJdtJ.- Per real Orde del 
Ministeri de Foment s'ha autoritzat a l'Ajuntament de 
Capdepera la construcció del carrú de Capdepera a Cala 
Rajada. Subvenció: 3. 906'00 pessetes. Anticipació: 
000'00. Obres a càrrec de l'Estat: 2842'43 pessetes, 
quantitat abonable l'any actual. 

91íco1 tJu CfJon.s .Elm& 
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agenda 

Agenda de la Vila 
. mes de juny 

dia 16-5t Oliver David Schnapauff, 
d'Olaf i Margaret. 

dia 28-5, Jesús Sali do Ferrera, de Jesús 
i Adelaida. 

dia 30-5, Antonio Femandez Herrera, 
de Vicente i Francisca. 

dia 4, Carles Liesegang Escamilla, 
d'Albert i Isabel. 

dia 5, Denis Koncke Díaz, de Manfred 
iAmparo. 

dia I O, Virgirúa Larios Gonzalez, de 
José Ramón i María Josefa. 

dia 10, Anabel Lozano Garcia, de 
Gregorio Juan i Isabel. 

dia 18, Pau Artigues Nebot, d'Antoni 
i Antònia. 

dia 25, José Antonio GómezArteaga, 
d'Antonio i Maria Teresa. 

dia 26, Laura Gómez Lindo, d'Angel i 
Antonia. 

noces 

dia 14, Miquel Sanchez-Cuenca 
Alomar amb María Jesús Vegas Alonso. 

finats 

dia 5, Maria EstevaAlzamora (1927) 
dia 8, Petra Martínez Marín (1908) 
dia 18, Mrica Torres Pérez (1904) 

• 

Caries a Cap Verm.ell 

Kal·larratjahada (i què passa?) 

Un cop més, han hagut d'ésser .els valerosos 
fills de' la mar els qui han posat fil a l'agulla. Sí 
senyor! Els mariners s'han rebel·lat davant la 
ignorància dels filòlegs i pressumptes especialistes, 
per reclamar el que els és més propi, la t. Perquè, 
ens hem demanat mai quèsapunfilòlegenqüestió 
de llengües? És evident que qui més sap de llengües 
són els peixaters i pescadors, això de tota la vida. 
Com gairebé sempre, havíem ignorat la solució 
més òbvia, que és escoltar qui realment sap 
d'aquestes coses. A cadascú el que és seu. Jo, per 
exemple, en qüestió de traumatologia només em 
deix aconsellar per llanterners. Lògic, no? El meu 
electricista sap més que un catedràtic d'antropologia 
i el meu assessor fiscal és un guixaire titulat. Com 
es pot veure, em limit a seguir la norma, com 
tothom. 

Arnés, la valentarebel·lió no només ha servit 
per posar les coses al seu lloc. Tamb~ ha se~~ per 
descobrir el contuberni del qual erem Vlctimes 
innocents. Resulta (i això ho sé de bona tinta, 
perquè el meu informador de política balear un 
tailandès resident a Fuenlabrada), idò resulta que 
l'interès dels filòlegs per suprimir la t del nom del 
nostre poble és puramentmonetari. La volen ven.dre 
a Jordi Pujol, qui la pagarà amb l'or que en Santiago 
Carrillo se'n va dur a Rússia després de la guerra. 
L'interès del senyor Pujol per la nostra t és tan 
evident que no vos avorriré. explicant-lo. El que sí 
puc dir, perquè ho sé, és que quan sigui al seu poder 
dubta entre posar-la al museu del Barça o a la 
basílica de Montserrat, sobre el front de la 
"Moreneta". 

Com veís, hem de tomar estar agraïts a la 
gent de la mar, que només fentla seva feina (escar 
ortografies, analitzar palangres sintàcticament, calar 
gramàtiques ... ) han tomat posar les coses al seu 
lloc. Des ~aquí ja només em resta adreçar-los un 
emocionat gràcies! i pregar que segueixin vetllant 
per nosaltres. 

Gadell i Gadell, Octavi Emèrit 
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ELCARME 97 

-Com va, Tomeu? ja som a 
les festes, altra vegada. 

-I que ho diguis! Com aquell 
qui diu ja som a Sant Bartomeu 
i encara no hem parlat del Canne! 

-No sé que t'he de dir. Hem 
arribat que les festes són tot u, 
des de començament de juliol 
fins afina\ d'agost. Per mi és com 
a massa i tot. · 

-Pensa! L'any passat ja ho 
deies, però jo veig que no et 
perds res! 

-I què has de fer! jo, de les 
festes del Carme no m'agrada 
perdre'm gaire cosa, perquè 
sempre tenen menjar a punt ... 

- Això sí. Són de la tripa\, 
per devers el moll. 

- Enguany hi afegiren una 
torrada de calamars i sardina, 
amb un bon tremP.ó, que va ser 
una monada. I n hi hagué per 
tothom qui en volgué. I això que 
era de franc i els estTangers aviat 
s'ho ensumen. 

- Però, hi havia qualque 
despistat que demanava el preu. 

-Clar, com que a ca seva no 
conviden ni a aigua ... 

- Per als carroces, com tu, 
la reaparició de "Los Beta" va ser 
una passada, no? 

-Sí, tomàrem trenta anys 
joves, amb allò del "Búfalo Club" 
i aquelles cançons tan guapes. 

- Mira, a tu sempre t'ha 
agradat una mica viure del 
passat. Avui en dia, amb 
l'orquestra ''Cala Agulla" i el 
'TumbetdeSolfa" no necessitam 
ningú per fer una berbena. 

- Això és vera. I si volem 
coses més modernes, també 
anam ben servits, amb el 
caramull de gt11ps de rock del 
r.oble. Que no els vares veure a 
'Take iteasy", "S.D.A." i ''Au idò!"? 
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-ja ho crec! I ara, perquè 
no hi manqui res, també tenim 
cantants solistes i cantants
autors, com na Marisa Rojas i en 
Suso Rechac. 

- Sí. Encara que na Marisa 
no l'han contractada, a cap de les 
festes. Per mi cobra molt. Però 
en S uso i el seu grup ho varen fer 
molt bé. 

- Aquest sempre ha estat 
un poble de músics i de cantadors. 
I si no, mira l'èxit de la cantada 
d'havaneres. Massa i tot n'hi ha 
de cantadors. I per si els del 

ble no bastassin, de Sant jordi 

en compareixen, i fins i tot de 
València. 

- Vatua l'ase, amb els de 
València. Ens deixaren ben 
astorats, quan comparegueren 
tot mudats! 

- La mitja marathon, bé, 
com sempre. 

- Sí, ja són deu anys i 
l'experiència es nota. Una gran 
cursa molt ben organitzada; de 
la qual tot són alabances arreu 
de Ma llorca. 

- N'Antoni Peña sempre 
guanya. 

- Clar. Si ell corr, aquí a 
• . l 
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Mallorca té pocs rivals. Els guanya 
bé a tots. Com na Paquita Rosselló 
en dones, qui també, avui per 
avui, és superior. 

- El qui corr molt és en 
Jesús Zarallo. Aquest al.lot ha 
progressat un putada! 

- Ja podries mirar com 
parles! . 

-Mira-te'I,eii.Araenshaurà 
sortit refinat. 

-Deixa anar ... Parlant d'una 
altra cosa, "Es Mussol" què tal? 
Com et va agradar? 

-Aquest grup va ser mal de 
convèncer però, amb dos anys, 
s'han convertit en una de les 
atraccions del Carme. Tothom 
espera a veure amb quina ens 
sorprendran, per bé que enguany 
I a sorpresa nom és va ser relativa 
ja que "Dessine"ja l'havien estre
nada al Teatre Principal. 

-Però a damunt el moll és 
una altra història. 

-Sí. 
. Sí. I la missa del Carme 

també: El moll és un espai molt 
especial per a moltes de coses. 
Com els focs, que es comenta 
que aviat no es podran fer on es 

fan, per qüestions de seguretat 
Segons on se'ls enduguin perdran 
molt. 

- Aquest estiu tan rarenc 
que fa nova espenyar la processó. 
Va fer una nit de l'alma. Va ser 
preciós. I tu, com sempre, te la 
vares perdre! 

- No me'n parlis. Sempre 
tenc bony o bua. . 

- I tu, què trobes, que les 
del Carme són les festes de Cala 
Rajada o de Cala Ratjada? 

- No em venguis amb 
polèmiques, tu ara. No en vull 

saber res d'això. A mi m'agraden 
les festes i no s'han d'aprofitar 
perfer política baratera. Això no 
fa sinó crear mal ambient. 

- Tens raó. Que cadascú 
pensi com vulgui, però que ho 
discuteixin a un altre lloc més 
adequat. Així que, Cala Rajada o 
Cala Ratjada, però visca el Carme! 

-Que visca. Adéu, Tomeu. 
- En el pròxim número 

parlaren de les festes de Sant 
Bartomeu, Roc. 

- I de les de Sant Roc, 
Tomeu. 

ENJOY ENGLISH 97 EXPOSICIÓ 
Aquest estiu rAP !MA ens ha tfert un nou programa t!anglès 

per a nins i nines de cinc a catorze arps,. Després t!haver passat 
r'aventura", podem dir que els resultats han estat totalment satisfactoris; 
realment, s'ho han passat molt bé durant vint dies i ens han demostrat 
que han après un poc més tf anglès i, sobretot, han perdut la por 
tfexpressar-se en amb aquesta llengua. 

Els monitors Darren i Frances (nadius tfAnglatetTa i Escòcia, 
respectivament) han fet molta feina i han aconseguit que els nins i nines 
de Capdepera gaudissin aprenent aquesta llengua. 

Dia 24 de juliol ens varen tferirun "show" per mostrar-nos el 
que havien Jet i après. Cal dir que la participació dels pares i mares 
va ser molt important i nombrosa, i malgrat no entendre massa bé el 
que deien els seus fills o els seus néts ... s'ho varen passar tf allò més bé! 
Els nins cantaren, ballaren, rperesentaren algunes obres de teatre, i .fins 
i tot simularen una màquina humana. 

La festa va acabar amb un refrigeri, coques, galetes ... que les 
mares i padrines havien prrparat. Esperam poder rrpetir r experiència 
el proper estiu. 

Coloma Mayol 

de dibuixos 
i pintura - ' 
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D'en temps primer ... 
una ullada cap enrere, per recordar la nostra gent 

Aquesta foto ~é més de quaranta anys. Pot esser de 
devers 1953. Es una imatge del moll, a l'arribada de • 

les barques de bou. Els quatre pescadors que 
mostren, orgullosos, els dos anfossos que pesaren 81 

quilos, insòlitament capturats amb xerxes 
d'arrosegament, són, d'esquerra a dreta, Antoni 

"s'Eivissenc", Xiscu "de Formentera", Joan Guaita i 
Miquel Esteva "Blancus". La barcada pertany al bou 

"Francisco", conegut popularment. com "s'Esclop", que 
s'enfonsà per l'explossió d'una botella d'oxigen, l'any 

1959, sense que, afortunadament., hi hagués 
víctimes. 
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